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تسلیت سید محمد خاتمی در پی حادثه طبس
رئیس دولت اصلاحات با انتشــار پیامی حادثه در معدن ذغال سنگ طبس را 

تسلیت گفت.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، سید محمد خاتمی، رئیس دولت اصلاحات، 

با انتشار پیامی، حادثه معدن طبس را تسلیت گفت.
متن این پیام بدین شرح است؛

بسم الله الرحمن الرحیم
آنچه در طبس عزیز و پر افتخار و در معدن آن پیش آمد ســخت دردآفرین و 
تاب سوز بود. عده ی زیادی از هموطنان عزیز و خدمتگزاران سخت کوش مردم 
در این سانحه جان خود را از دست دادند و عده ی فراوان دیگر دچار آسیب های 
سخت جسمی و روحی شدند و انبوهی از خانواده های محترم در سوگ عزیزان 
یا نگرانی آسیب دیدن جسمی و روحی آنان تلخی و درد را در عمق جان خود 

احساس کردند. 
من این مصیبت بزرگ را به ملت شریف ایران بخصوص مردم بزرگوار طبس و 
جامعه کارگری کشور تسلیت عرض می کنم و از خداوند منان برای درگذشتگان 
آمرزش و رحمت و برای آسیب دیدگان شفا و بهبودی و برای بازماندگان معزز 

صبر و اجر طلب می کنم. 
طبیعی اســت که نه تنها تقصیر که حتی سهل انگاری در چنین مواردی قابل 
توجیه و تحمل نیست و باید به طور کلی اشکالات مدیریتی و فنی که در این 

موارد هست به جد بررسی و برطرف شود. 
امید است که دولت محترم جدید از این پیش آمد تلخ درس بگیرد و در جهت 

امن تر و امیدبخش تر کردن جامعه و فضای زندگی مردم تلاش کند. 
سید محمد خاتمی
اول مهرماه ۱۴۰۳

ویژه

پیش بینی متفاوت تاجگردون 
از سفر پزشکیان به نیویورک

چهره شاخص فراکسیون مستقلین مجلس شورای اسلامی می گوید: در سفر 
پزشکیان به نیویورک نباید تصور کنیم که اتفاق خاصی می افتد و توافقی انجام 

می شود.
غلامرضا تاجگردون، چهره شاخص فراکسیون مستقلین مجلس شورای اسلامی 
در گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین در پاســخ به اینکه آمریکا درگیر انتخابات 
اســت و ایران هم درگیر پرونده هســته ای ناتمام، ارزیابی شما از اهمیت سفر 
پزشکیان به نیویورک چیست؟ گفت: سفر پزشکیان که سفر عادی است، البته 
در این سفر می توانیم متوجه شویم که آنها تا چه اندازه به ایران توجه دارند که 

حتما هم توجه دارند.
وی گفت: قطعا گفتمان پزشکیان در نتیجه تعامل با دنیا در این سفر خودش 
را نشــان می دهد. البته اتفاق خاصی نمی افتد، برای مثال نباید تصور کنیم که 
اتفاق خاصی می افتد و توافقی انجام می شود چراکه در این نوع مجامع توافقی 
حاصل نمی شود و اصلا در مورد آن بحث نمی شود، بیشتر تعاملات و مذاکرات 

و صحبت های کلان مطرح است.

رویداد

دستاورد سفر پزشکیان به نیویورک  
ادامه از صفحه ۱

نظــام تصمیم گیری در کشــوری که پزشــکیان به عنــوان نماینده آن 
به ســازمان ملل متحد می رود، متاثر از قوانیــن و مقررات مصوب همچون 
نظام های رای محور، جایگاه جــدی برای نظر مثبت و منفی مردم منظور و 
تعریف نکرده است مگر رعایت بعضی ملاحظات سیاسی اقتصادی آن هم بعد 
از اتخاذ تصمیم کلی و انجام آن. لذا برای رئیس دولت چهاردهم مفهومی به 
نام صلح دموکراتیک به این دلیل که اصولا ســنخیتی با هنجارهای فرهنگی 
یا اجتماعی کشورهای موسوم به دارندگان دموکراسی ندارد در میان نیست!

یعنی بر فرض محال، مداقه یا تبعیتی از نظر کانت که دمکراسی ها با هم 
نمی جنگند مطرح نمی باشد، گرچه آنان نیز بارها و در تاریخ دو قرن اخیر چه 
با خود و چه کشورهایی که با ارزیابی های خود غیر دموکراتیک می نامند تقابل 
جویی و جنگ داشته اند ولی باید گفت فرارویی افکار عمومی در جهان کنونی 
و رشــد تاثیرگذار آرای مردم در حکمرانی ها و دولت های مختلف، دولت ها را 
ملزم کرده است که در مخاصمه جویی با کشورهای خودی دموکراتیک یا غیر 

خودی غیر دموکراتیک به طور جدی اصولی را رعایت کنند.
از این گذشته، رشد حیرت انگیز سلاح های بسیار مخرب جنگی و سلطه 
تکنولوژی و تاکتیک های جنگی نامتقارن موشــکی هزینه های سرسام آوری 
را بر دولت ها تحمیل می کند کــه موضوع اجتناب از درگیری های نظامی از 
سوی دولت هایی که عمدتا متکی به درآمد مالیات دهندگان هستند را تعیین 

کننده و سرنوشت ساز کرده است.
به هر حال، پزشکیان با آنچه با خود به سازمان ملل متحد می برد چندان 
فرصتی برای ارائه گرایشــی با سرشــت عاملی روابــط بین الملل و برخلاف 
باورهای گفته شــده خود که راه بــرون رفت از مخمصه های اقتصادی به بن 
بســت رســیده را تعاملات جهانی می داند نخواهد داشت. رویکرد پزشکیان 
تا آنجا تعاملی نیســت که از شــرارت و شروری انســان ها به عنوان یکی از 
شاخص های زورمداری و جنگ طلبی حاکم بر بعضی کشورها بگذرد و بپذیرد 
انسان ها همه موجوداتی عقلانی هستند و اگر بخواهند شرورانه با کشورهای 
دیگر برخورد کنند باید در همان چارچوب دیپلماسی تعاملات جهانی آنان را 
در منظر افکار عمومی صلح طلب مهار کرد زیرا الزاما اثبات شرارت انسان ها 
و دولت های شــرور قدرتمند فقط با تکیه بر نابرابــری و اعمال ظلم آنان به 
تنهایی نمی تواند حامل پیامی برای جهت گیری به ســمت تعامل سودمند و 

دست یابی به منافع ملی باشد. 
یعنی دولت مســعود پزشــکیان باید مانند همه دولت هــا بپذیرد که در 
مناســبات بین المللی نابرابری وجود دارد و در چنین فضایی باید دیپلماسی 

تعاملات جهانی را جستجو کرد.
مســعود پزشــکیان احتمالا در این ســفر از منظر هویت ســرزمینی و 
جغرافیای سیاســی ایران و در محدوده آن به ســازمان ملل متحد نمی رود، 
بلکــه به دادخواهی بــرای ظلم هایی که در حق مردم غــزه، کرانه باختری، 
حزب الله لبنان و حوثی ها شــده اســت می رود، موضوعی که طی چهار دهه 
گذشــته، جمهوری اسلامی ایران در ســایه قوانین و مقررات اجماع ملل )به 
واقع دولت ها( در یک نهاد بین المللی از همان سال های اولیه انقلاب تاکنون 
به شــکل های مختلف دنبال کرده اســت. چه آنچه دولت دوم بعد از انقلاب 
به دادخواهی از ظلم های رژیم گذشته توسط ساواک شلاق زن و شکنجه گر 
در صحــن عمومی این نهــاد گفته و چه حالا که موضــوع تظلم خواهی از 

قدرت هایی چون آمریکا مطرح است.
باید گفت سالیان متمادی، موفقیت حضور ما در این نهاد بین المللی فقط 
با میزان اثبات حق طلبی نسبت به تعدی، تجاوز و ظلمی بوده که در مورد ما 
اعمال شده بی آنکه اشاره ای به آنچه خود انجام داده و می دهیم داشته باشیم. 
طی این ســالیان حضور نتوانســته ایم به مرحله ای از ارتباط برســیم که 
دریچه ای برای گسترش و توسعه مناسبات و خواسته های ملت و مردم کشور 
بگشــاید، آنچه بوده اینکه همه دنیا و در راس آنــان، آمریکا ظالم بوده و ما 
مظلــوم و البته به این نکته توجه نکرده ایم که بخش عمده ای از مناســبات 
بین الملل به ویژه بعد از شکل گیری نهادی به نام سازمان ملل متحد براساس 
نابرابری منبعث از میزان قدرت و توانمندی دولت ها شــکل گرفته و سازمان 

یافته و عمل می کند.
تعامل جهانی در چنین نهادی براســاس پذیرش این واقعیت اســت که 
جهان به نســبت چند قرن گذشته در شــرایط کنونی به شکلی نامحسوس 
و البته کمتر در میان دولت ها به ویژه قدرتمندان ســهم بندی شده است و 
تلاش برای کســب سهم بیشــتر و بهره گیری از مناسبات میان این دولت و 
کســب هژمونی، اصلی دیالکتیکی و واقعیتی تلخ و اجتناب ناپذیر اســت که 
وجود عینی و عملی دارد. لذا دیری اســت که جهان در رقابت های مســتمر 
نمی توانــد با کینه توزی کار یک مملکت را پیــش ببرد. حتی کینه توزترین 
دولت های شرارت جو برای کسب سلطه بیشتر در منظر افکار عمومی خود را 

مهربان و انسان دوست و جویای تعامل و گفت وگو معرفی می کنند.
با این توصیف، مسعود پزشــکیان با دست خالی می رود و با دست خالی 
برمی گردد و ماجرای ســفر ایشــان در گرد و خاک جناح های حرفی مدافع 
وفاق ملی که چرا داماد یا فلان وابسته نسبی را همراه خود بردی، حاشیه ای 
می شود و اشاره چندانی به اینکه آیا این سفر دستاوردی برای سرزمین ایران 

داشته یا نداشته است نمی گردد.

یادداشت

دستورات اژه ای در ارتباط با نحوه 
رسیدگی به حادثه معدن 

زغال سنگ طبس
رئیس قوه قضائیه با اشــاره به حادثه معدن طبس گفت: 
در همان نخســتین دقایق پس از وقوع حادثه، مسئولان 
و دســتگاه های ذیربط برای تسریع در روند امدادرسانی و 
یافتــن مفقودین، ورود جدی داشــته اند؛ این امر مطلوب 
است، اما کافی نیست؛ مسئولان و دستگاه های ذیربط باید 
آسیب شناسی دقیقی به عمل آورند که دیگر شاهد تکرار 

این قبیل حوادث ناگوار نباشیم.
به گــزارش ایلنا بــه نقل از مرکز رســانه قــوه قضائیه، 
حجت الاســلام محســنی اژه ای، دیروز )دوشــنبه( طی 
سخنانی در نشست شورای عالی قوه قضائیه، ضمن اشاره 
به حادثه تلخ و ناگوار انفجار در معدن زغال سنگ طبس و 
جان باختن و مجروح شدن تعدادی از معدنکاران شریف و 
زحمتکش، اظهار کرد: در همان نخستین دقایق و ساعات 
پس از وقوع حادثه در این معدن، مسئولان و دستگاه های 
ذیربط برای تسهیل و تسریع در روند امدادرسانی و یافتن 
مفقودین، ورود جدی داشــته اند؛ این امر مطلوب اســت، 
اما کافی نیســت؛ مســئولان و دســتگاه های ذیربط باید 
آسیب شناسی دقیقی به عمل آورند که دیگر شاهد تکرار 

این قبیل حوادث ناگوار نباشیم.
رئیس قوه قضائیــه تصریح کرد: در حادثــه تلخ به وقوع 
پیوسته در معدن زغال سنگ طبس، نظام مهندسی معدن، 
مسئولیت دارد و باید به دقت بررسی و رسیدگی شود که 
آیــا این بخش، وظایف و مســئولیت های خود را در حوزه 
اطمینــان از رعایت اصول ایمنی در معدن زغال ســنگ 
طبس، به درســتی انجام داده است یا خیر؟ قطعاً چنانچه 
قصور یا تقصیری در این عرصه به وقوع پیوســته باشد، با 

جدیت رسیدگی و برخورد خواهد شد.
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: مسئولان ذیربط قضایی در 
استان خراسان جنوبی و در مرکز، با جدیت مشغول بررسی 
موضوع هستند و چنانچه هر بخشی اعم از مدیریت معدن 
زغال سنگ طبس و یا نظام مهندسی معدن، مرتکب قصور 
یا تقصیر شده باشند، رسیدگی ها و برخورد های مقتضی به 

عمل خواهد آمد.
قاضی القضــات در ادامه نشســت، با اشــاره بــه موضوع 
ممنوع الخروجی هــا و مشــاهده مصادیقــی از اســتمرار 
معضل عدم اطلاع شــهروندانِ در حالِ ســفر، از وضعیت 
ممنوع الخروجی شــان، گفت: حدود ســه ســال است که 
مکرراً تاکید داریم که در قبال وضعیت ممنوع الخروجی ها 
ســاماندهی صورت گیرد و به گونه ای نباشــد که افراد در 
حین ســفر، در فرودگاه و در کنار خانواده شــان، متوجه 
ممنوع الخروجی خود شوند؛ مع الأسف همچنان مصادیقی 
از این موضوع مشاهده می شود؛ فلذا به دادستانی انتظامی 
قضــات و مرکــز حفاظت و اطلاعات قوه قضائیه دســتور 
می دهــم که مصادیــق این موضوع را به دقت بررســی و 

رسیدگی کنند.

شروین حاجی پور:
عفو شدم؛ پرونده ام کاملا مختومه شد

خواننده پاپ در صفحه اینســتاگرام خود از مشمول عفو 
قرار گرفتن و مختومه شــدن پرونده خود با کمک محسن 

چاووشی خبر داد.
به گزارش ایلنا، شروین حاجی پور خواننده پاپ که چندی 
پیش محکوم شده بود با انتشــار ویدیویی در اینستاگرام 
خود گفت:  حادثه طبس را به مردم و خانواده جان باختگان 
تســلیت عرض می کنم و امیدوارم تلفات از آن چیزی که 
اعلام شده بیشــتر نشــود. همانطور که اطلاع دارید من 
چندی پیش پســتی درباره وضعیت پرونده خودم منتشر 
کردم که بعد از ابلاغ حکم باید به زندان می رفتم. با توجه 
به آنکه آن خبر بد را با شــما در میان گذاشــتم که باعث 
نگرانی خیلی از افراد شــده بود حالا می خواهم خبری که 

روز گذشته به من رسیده را با شما در میان بگذارم. 
وی افزود: ظاهرا بخشــنامه جدیدی برای عفو آمده است 
و پرونده من مشــمول عفو قرار گرفت و مختومه شــد. از 
کســانی که در دستگاه قضا و چه بیرون از دستگاه قضا در 
حال تلاش بودند تا این اتفاق نیافتد بسیار ممنون هستم، 
از محسن چاووشی که تا زمانی که مطمئن نشد این پرونده 
مختومه شده دست از تلاش برنداشت نیز قدردانی می کنم.

عدلیه

سیاســتمدار  کواکبیــان  مصطفــی 
اصلاح طلب ایرانی اســت که به عنوان 
نماینــده تهــران، ری، شــمیرانات، 
اسلامشــهر و پردیــس در دوره دهم 
و در دوره هشــتم به عنــوان نماینده 
ســمنان، مهدی شــهر و ســرخه در 
مجلــس شــورای اســلامی فعالیت 
کارشناسی  دانش آموخته  وی  می کرد، 
از  سیاسی  علوم  کارشناسی ارشــد  و 
دانشــگاه امام صادق و دکترای علوم 
سیاســی از دانشــگاه تربیت مدرس 

عضو  و  مدرس  وی  است. 
دانشــگاه  علمی  هیات 
علامه طباطبایی اســت. 
حاضر  حال  در  کواکبیان 
دبیــرکل حــزب مردم 

سالاری است.
به گفت وگو نشســتیم  او  با 
تا درباره چیســتی گفتمان 
وفاق ملــی و چارچوب های 
آن و ســفر رئیس جمهور به 

آمریکا نظراتش را جویا شویم. متن کامل این 
گفت وگو به شرح ذیل است:

به عنوان ســوال اول، آقــای دکتر به 
اصلی  چارچوب های  و  نظرتان چیستی 
گفتمان وفاق ملی چیست و این موضوع 

شامل چه مرزبندی هایی می شود؟
بنده هم ســلام و عــرض ادب دارم خدمت 
مخاطبان عزیز و همچنین تشکر از دوستان 
خبرگــزاری فارس که زمینــه این گفتگو را 

فراهم کردند.
ببینیــد ما واقعیتش در فرهنگ سیاســی و 
در بحث علوم سیاسی شاید این تعبیر وفاق 
را بــه خصوص در مجامع آکادمیک و علمی 
خیلــی نداریم، ببینید مثلًا در دنیا احزاب یا 
برای دســتیابی به قدرت قبل از انتخابات با 
همدیگر ائتلاف می کنند که خب معمولاً در 
نظام های دموکراتیک دنیا این گونه نیست که 
قبل از انتخابات ائتلاف صورت بگیرد، عمده 

بحث ائتلاف پس از انتخابات است.
لذا واژه وفاق شاید در ادبیات دینی ما کاربرد 
بیشــتری دارد تا در ادبیات ســیاس!جنبه 
وفاق ملــی هم غیر از آن انســجام و اتحاد 
کلی، در ســطح ملی باید شکل بگیرد یعنی 
این گونه نیســت که مثلًا ما بگویم بین یکی 
دوتــا حزب با همدیگر مثلًا اتحادی باشــد، 
وقتی می گوییم وفاق ملــی یعنی برای کل 
آحاد مردم و انسجام و اتحاد مجموعه اقوام، 
مجموعه مذاهب، مجموعــه مناطق همه با 
همدیگر این وفاق می تواند شکل بگیرد. حالا 
جناب آقای دکتر پزشــکیان هم، واقعاً این 
بحث را داشتند که ما باید اختلافات را کنار 
بگذاریم و با اتحاد و انسجام بیاییم دست به 

دست هم بدیم و مشکلات را حل بکنیم. 
خلاصــه دیدگاه هایــی که ایشــان مطرح 
می کردند در بحث وفاق، ســه تا نکته است؛ 
یکی اینکه این ضرورت دارد و این نیاز کشور 
ماست و باید دنبال بکنیم و نکته دوم اینکه 
برای رسیدن به این موضوع باید اختلافات را 
کنار بگذاریم و نکته ســوم این است که باید 
وفاق ملی همه جانبه و فراگیر باشــد و همه 
جریانات سیاسی و اقشار مختلف، مذاهب و 
اقوام همه را در بر بگیرد یعنی همه شمولی 
این بحث وفاق ملــی را باید توجه بکنیم و 
اینکه اختلافات نباید مطرح بشــود و دامن 

زده بشود.
گفتمان وفاق دو گروه مخالف دارد

فکر می کنید مخالفــان وفاق ملی چه 
کسانی هستند؟

این گفتمان دو گروه، مخالف دارد، یک گروه 
کسانی هســتند که معتقد هستند که این 
شدنی نیست و ما بالاخره نمی توانیم به وفاق 
ملی دست پیدا بکنیم حالا دلایل زیادی هم 
ممکن اســت برای خودشان داشته باشند و 
چون اعتقادی ندارند لذا خیلی مهم نیستند.

 آن گروه ها چه کسانی هستند؟
حــالا من به طور مشــخص نمی خواهم یک 
نام در جریانــی بگویم یا حزبــی را بگویم، 
ممکن اســت هم در دوســتان اصلاح طلب 
ما، هم در دوســتان اصولگرا هر دوتا باشــد 
که می گویند این موضوع شــدنی نیســت و 
بیخودی وقت خودمــان را تلف می کنیم و 
وفاقی هم حاصل نمی شــود.  یک گروه هم 
هستند که تفسیرشــان از وفاق یک طوری 
هســت که میگویند چون بالاخره مزایا و آن 
محاســنی که وفاق برای ما باید داشته باشد 
خیلی زمینه اش وجود نــدارد، لذا آن ها هم 

خیلی طرفدار وفاق نمی شوند.
به طور کلی چارچوب ها و مرزبندی های 

گفتمان وفاق چگونه تعریف می شود؟
آن هایی که واقعاً یک مشکلاتی داشته باشند 
که به هیچ مبانی باورمندی اعتقاد نداشــته 

باشــند خب آن ها اصــلًا نمی توانند طرفدار 
وفاق باشند. 

مثلًا جریانات اپوزیســیون خارج از کشــور، 
ما در داخل کشــور این گونه جریانات کمتر 
داریم ولی در خارج کشــور، اصلًا واژه وفاق 
ملی برایشــان چندش آور است؛ یعنی خیلی 
نمی پذیرنــد ایــن موضــوع را و تجربه هم 
کردند مثلًا در همان داســتان مهسا امینی، 
خیلی معتقــد بودنــد بیاییم بــا همدیگر 
باشــیم ولی از دل آن ها ۱۰- ۱۵ تا جریان 
در آمــد؛ ســلطنت طلب ها مثــلًا یک جور 
می گفتند، سازمان منافقین 
می گفتنــد،  جــور  یــک 
یک  سوسیالیست هایشــان 
واقعا  و  جــور می گفتنــد، 
نتوانســتند  کاری   هیــچ 
بکنند. برخی ها هم معتدند 
همه  ایــن موضوع گفتمان 
نفع جریان  بــه  ملی  وفاق 
مقابل آقای پزشکیان هست 
و آن ها بیشتر به کار گرفته 
بشــوند و خیلی از اصلاح طلب ها الان این را 
مطرح می کنند، از آن طرف هم باز بعضی از 
بالاخره مدعیان اصولگرایی هم معتقدند که 
معنای وفاق ملی این نیســت که مثلًا همه 
طیف های فکــری داخل نظام و آن هایی که 
مشکلاتی داشتند، مسائلی داشتند، قضایایی 

داشتند، نباید باشند.
 دولت پزشکیان باید

دولت شایستگان باشد
حالا خود آقای پزشــکیان گفــت آقا خود 
من اولین مشکل دار بودم، من رد صلاحیت 
شدم، من را تازه هیئت اجرایی رد صلاحیت 
کردنــد. نکته دیگر تعابیری اســت که برای 
بعضی ها از فتنــه و این گونه حرف ها به کار 
می برنــد، من می خواهم بگویم که این دو تا 
تفسیر حقیقتاً ضربه به وفاق ملی میزند چه 
تفســیری که معتقد هست که ما باید اساساً 
هیچ نیرویی که در انتخابات به غیر پزشکیان 
رأی داده، نبایــد وارد مثــلًا کابینه یا وارد 
دســتگاه اجرایی یا وارد مسئولیت ها بشود 
و از آن طرف هم آن تفســیری که می گوید 
هیچ نیرویی که سوابق خوبی نداشته نباید از 

این ها هم استفاده کرد. 
هر دو اشــتباه می کنند ما اگر 
مبنا را واقعاً شایسته ســالاری 
بر  بگذاریم خب کســانی که 
مبنای شایســتگی، ضمناً یک 
اعتقاداتی داشــتند اما مبانی 
نباید  را پذیرفتند، زحماتشان 
نادیده گرفته بشــود.این یک 
واقعیت اســت که اثباتشی را 
نفی ماعدا نکنید، اگر این را ما 
تأکید می کنیم از آن طرف هم 

نگوییم اگر کسی رأی نداده باید کلًا نادیده 
گرفته بشــود؛ هم افراط و هم تفریط در این 
تفسیر به نظر من باید رد بشود، خیلی تأکید 
نکنیم و من معتقد هستم که در این جریان 
خیلــی محافلی که حالا مــا گاهی می رویم 
نشان می دهند بعضی دوستان که تا اینجای 
ماجــرا مثلًا از بین ۱۹ تــا وزیر یکی دو نفر 
یا ســه نفر مثلًا جزو اصلاح طلبان هستند و 
بقیه اساساً خیلی با این تقسیم بندی اصلاح 
طلبــی نمی گنجند یا اصلًا در این تقســیم 
بنــدی نبودند یا اگر هم بودنــد بالاخره در 
جنبه اصول گرایی بودنــد، این خب یکمی 
بحث دارد. در بحث بکار گیری معاونین هم 

باید این مسئله توجه بشود.
وقتــی که بحــث دولت وفــاق ملی مطرح 
می شــود باید یک طوری باشد که با توجه 
به ایده ها و تفکرات و رویکرد و سوابق  آقای 
دکتر پزشکیان جوری نشود که بگویند آقا، 
دکتر پزشکیان را یک عده دارند دور می زنند 
و این تفســیر ازش بر بیایــد و لذا افرادی را 
می آورند ســر کار کــه خیلی بــا ایده های 
خودش بحــث و مثلًا زاویه داشــتند.  من 
خیلی جاها واقعاً رفتم در بسیاری از استان ها 
و بســیاری از محافل، ایــن را می گویند که 
آقا، بعضی ها به کار گرفته شــدند که زاویه 
برخوردی شــان با آقای دکتر پزشــکیان در 
زمان انتخابات مســجل بوده و مســلم بوده 
ولــی من معتقدم اگر کســی هم رأی نداده 
بود یا فعالیتی نکرده بود در ستاد آقای دکتر 
پزشــکیان ولی واقعاً شایسته هست باید از 
وجودش استفاده بشود مگر اینکه فردی در 
بحث مفاسد مالی، مفاسد نمی دانم اجتماعی 
یا مفاسد دیگری شهره باشد. یعنی بنده اگر 
باشم میگویم هیچ وقت آقای عشقی در هیچ 
دولتی نباید به کار گرفته بشود؛ چه اصولگرا 

باشد، چه وفاق ملی باشد. 
خب این جور آدم ها که واقعاً من دیدم بیش 
از اینکه اصلاح طلب ها موضع بگیرند، اتفاقاً 

اصولگراها موضع گرفتند که خب یک آقایی 
که مثلًا خرج ناهارشان چقدر است، وام هایی 
که می گیرند و می دهند به خودشــان چقدر 
است و بعد هم توجیه قانونی هم می کنند و 
این ها خب یا مثلًا کسانی که در فساد چای 
دبش نقش داشتند، حالا بر فرض عرض شود 
خدمتتان که بیایید بگویید کی و کی اما من 
معتقدم این جور چیزها قابل اغماض نیست.

دقیقاً شــاخص های دقیقــی که مثلًا 
افرادی که نمی توانند در نظام مسئولیت 
مثلًا یک  بگیرند چیست؟ حالا شــما 
آن  بقیه  گفتید.  مالی  فســاد  شاخص 

شاخص ها چیست؟
ببینید مــن می گویم اگر کســی مثلًا حالا 
واقعیتش بدون حب و بغض استعلام گرفتند، 
وزارت اطلاعات یک اســنادی دارد، سازمان 
حالا حفاظت اطلاعات ســپاه که حالا اضافه 
شده یک مدارکی دارد، نیروی انتظامی یک 
مســتنداتی دارد، ثبت احوال در بحث مثلًا 
چه میدانم شناسنامه شــان یک مشــکلاتی 
می بینید یا دادستانی یک حکم محکومیتی 
برایشــان زده، خب این ها دیگر طبق قانون 
نباید اینجا مطرح بشــوند، اگر هیچ کدام از 
این مراجع چندگانه مستندی ندارد باید به 
کار گرفته شود یعنی خط قرمز همین است 

که یک مدارکی که آن هم 
باز مدارک مســتند و نه باز 
دارد  وجود  واقعاً  سلیقه ای، 
نباید بــه کار گرفته  حتماً 

بشود. این خط قرمز است.
در  پزشــکیان  آقــای 
به  راجع  خبری  نشست 
ارتباط ایــران با آمریکا 

و یک ســری نکاتی مطــرح کردند، 
با  ایران  نســبت  ببینیم  می خواستیم 
آمریــکای جدیدی که حــالا احتمالاً 
احتمالاً  دیگر  ماه  دو ســه  انتخاباتش 
را چه  این  و  برگزار می شود چیســت 

گونه ارزیابی می کنید؟
بر مبنای عزت و مصلحت و حکمت 

باید مذاکره کرد
البته یک تعبیری را آقای دکتر پزشکیان به 
کار گرفتند، بحث برادری که منظور ایشان 
این است که آن ها برادری شان را ثابت بکنند، 
مذاکره  می توانیم  ما  خب 
مستقیم داشــته باشیم و 
ولی  باشیم  داشته  گفتگو 
در خبرگــزاری آن ها یک 
جوری گفتند که حالا که 
قرار اســت برادری بشود، 
ما هم حرف هایی داریم و 
یعنی  داریم  بحث هایی  ما 
اتفاقاً آقای دکتر پزشکیان 
توپ را انداختند در زمین 
آن هــا که آن ها ثابت کنند برادری شــان به 
ایران. حالا من یک جایی شــوخی کردم و 
گفتــم که اگر کاملًا هریــس بیاید آن وقت 
برادر خواهری می شود و فقط بحث برادری 
نیست! البته خوشبختانه آن کلیات بالاخره 
حمایت رهبری را آقای پزشــکیان همه جا 
رعایت کــرده و اینجا هم با مشــورت مقام 
معظم رهبری چه اشــکالی دارد و بعضی از 
مقامــات عالی رتبه امریکا در همین ســفر 
نیویورک مستقیماً، بالاخره مذاکره ای داشته 
باشند؟ باور بفرمایید نفس همین مذاکره آن 

وقت می بینید که در بازار ارز 
چقدر تأثیــر دارد، مثلًا آقای 
روحانی یــک گفتگوی تلفنی 
داشــت، خب همان که تلفنی 
صحبت کردند به جای تلفنی 
کنار هم بنشــینید و صحبت 
یک  ما  ندارد.  اشــکالی  کنید 
منطق داریم بــر مبنای عزت 
و مصلحت و حکمت که واقعاً 

با پشــتیبانی ملت می شــود حرف هایمان 
را بزنیــم و آن ها هم حالا حرف هایشــان را 
بزنند ولی من معتقد هســتم که دســتاورد 
سفر نیویورک، باید یک جوری باشد که یک 
مقداری بالاخره آن تفاوتــش با دولت های 
قبلی مشــاهده شود و همین حرف هایی هم 
که آقای دکتر پزشــکان زدند یک مقداری 
به صورت محســوس و ملموس آنجا مطرح 

بشود.
یادم می آید که اعضای فراکسیون دیپلماسی 
و منافع ملی در مجلس دهم که همه طیف ها 
 هم در آن بودند و یک فراکسیون بزرگ بود که

 فکر کنم بزرگترین فراکسیون مجلس دهم 
بود. 

من گاهی همان موقع هم واقعاً صحبت هایی 
که می رفتیــم وزارت خارجــه همین آقای 
دکتــر عراقچــی و آقــای دکتــر ظریف و 
دوســتانی که بودند این بحث را واقعاً مطرح 

می کردیم و الان هم من معتقد هســتم که 
آقای دکتر پزشکیان حتماً یک متن منقحی 
در راســتای مباحث کلان کشور باید داشته 
باشــد و اشــکالی هم نــدارد از رو بخواند، 
همــه اش که نباید آدم صحبــت کند، از رو 
هم بخواند گاهی الزامش بیشــتر است، من 
واقعاً معتقد هســتم که روسای جمهور این 
چند دوره، سفرهای مجمع عمومی سازمان 
ملل را باید یک بزنگاه تاریخی تلقی کنند که 
جای مهمی است و مباحث مهمی می تواند 

مطرح بشود.
 حــالا غیــر از آن ملاقات های حاشــیه ای 
که معمولاً در ســفر هســت و آن سخنرانی 
که برای روســای جمهور تنظیم می شــود، 
یک ملاقات های ویــژه ای را هم آقای دکتر 
پزشــکیان داشــته باشــد با حفــظ همان 
چهارچــوب عــزت و مصلحــت و حکمت 
این ســفر را متفاوت کنــد وگرنه به صرف 
اینکه ما یکســری همراه ببریم، یک ســری 
خبرنگار ببریم، یکسری ملاقات هایی بکنیم 
و هیچ اتفاقی نیفتد، به نظر من این شــاید 
درســت نباشد.  من بعضاً به دوستان وزارت 
خارجه هم در رابطه با همین ســفر بالاخره 
توصیه هایی گفتم و انشالله بتوانیم دستاورد 
خوبی از سفر ایشان داشته باشیم، همان طور 
که در سفر به عراق خیلی بالاخره پیام های 
خوبی بود، ملاقات هایی بود و این دستاوردها 
را انشالله بتوانیم در سفر نیویورک هم داشته 

باشیم.
 فکر می کنید که اگر آقای پزشــکیان 
بخواهد از مسئله دفاع کند در سازمان 
ملل به عنوان نماینده جمهوری اسلامی 

ایران، آن چه چیزی می تواند باشد؟
بالاخره مباحثی که ما در تنش های با اروپا و 
آمریکا داشتیم، به نظر من آن مواضع به حق 
ما را آقای پزشــکیان باید دفاع بکند، رئیس 
جمهــور باید جوری مجاب بکند آن ها را که 
آن تبلیغات بی موردی که هست علیه ایران 
از بین بود. من معتقدم که یک موازنه مثبت 
و تعاملی با جهان ما باید داشته باشیم، یک 
جوری باید جلوه بشود که ما منافع ملی مان 
خط قرمزمان باشــد؛ چه در مواجهه با اروپا، 
چه در مواجهه با آمریکا و همه کشورها. در 
مواجــه با چین هم همین طور، در مواجه با 
روسیه هم همینطور. بالاخره 
مــا تعــارف نداریــم، بحث 
زنــگ زور باید بــا روس ها 
بشــود  مطرح  واضح  به طور 
که یک نــوع بالاخره خفگی 
اســتراتژیکی ممکن اســت 
برای ما در این منطقه داشته 
باشند و در بحث میدان گاز 
آرش و این هــا ما به صورت مشــخص باید 
تکلیفمان را با بسیاری از این کشورهایی که 
بالاخره به عنوان همســایه هستند مشخص 
کنیم. حالا همه اش که در یک ســفر انجام 
نمی شود ولی من می خواهم بگویم خط قرمز 

منافع ملی باشد. 
در صحبت های با منافع ملی شاید ما بعضی 
چیزها را بخواهیم گوشزد بکنیم به چینی ها، 
بعضی چیزهــا را بخواهیم بــه روس ها، به 
اروپایی هــا، بــه امریکایی ها، بــه بعضی از 
کشورهای همســایه در همه این مباحث به 
نظر ما می رســد که می شــود برنامه ریزی 
بشــود و به نحو احسن این ســپرده از این 

سفر بشود..
نکتــه دیگــری اگر خودتــان دارید 

بفرمایید؟
یک بحثی باید بگویم که بعضی دوستان ما 
مقــداری گلایه مند بودند از بعضی تعابیری 
که نســبت به آقای میرحسین موسوی که 
در نشست خبری مطرح بود، من نمی پذیرم 
که آقای دکتر پزشــکیان مثلًا غرض خاصی 
داشــته و یــک جورایی می خواســته مثلًا 
شــخصیت مثلًا آقای میرحســین را نادیده 
بگیرد، به هر حال شاید نحوه بیان این گونه 
جلــوه بکند ولی واقعاً من معتقدم که این را 
نباید مستمسکی بعضی از ما قرار بدهند که 
بین اصلاح طلب ها بگویند که ایشــان دارد 
همه معیارهای مثلًا ما را نادیده می گیرد، نه 
آقای دکتر پزشکان همین است یعنی وقتی 
واقعاً آن زمانی که می گفت با همین برنامه ها 
و سیاســت ها و کلیات برنامه و ســاختار و 
این ها، شــاید خیلی ها فکر می کردند ایشان 
مثــلًا  تبلیغــات  دارد 
اما  انتخاباتــی می کنــد، 
بــاورش همین اســت و 
معتقد اســت که بالاخره 
در چارچــوب سیاســت 
کلی نظــام باید کار کرد. 
من خیلی جاها گفتم که 
بحث حاج آقــای کروبی 
حل شده و گفته می شود 
مثلًا رفع حصر انجام شــده، در مورد سرکار 
خانم رهنورد و آقای میرحسین، ما بیاییم و 
از رهبری هم درخواســت بکنیم که موضوع 
حل شود دیگر بعد از چند سال واقعاً، من این 
مسئله را در تلویزیون گفتم یعنی در مجلس 
گفتــم و اینجا هم مــن دارم تأکید می کنم 
که نظر آقای دکتر پزشــکان هم این است 
که ما باید حل بکنیــم، حالا نحوه گفتنش 
هرجور که هســت، منظورش این است که 
حل بشود و انشالله بتوانیم در این وفاق ملی 
این بخشــش را هم داشــته باشیم که تمام 
نیروهای بالاخره سیاســی که در نظام نقش 
داشتند و مباحثی داشــتند، بتوانند در این 

بحث وفاق مشارکت داشته باشند.
آقای دکتر ممنونیم که دعوت ما را برای 

حضور در این برنامه پذیرفتید
خیلی محبت دارید دستتان درد نکند خیلی 

خوشحال شدیم. موفق باشید.

دبیرکل حزب مردم سالاری تشریح کرد

ایران در انتظار دستاوردهای سفر پزشکیان به نیویورک
منافع ملی، خط قرمز مذاکرات با کشورها در نیویورک باشد

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:
متناسب سازی حقوق بازنشستگان 

حتما باید به امسال برسد
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: همسان سازی 
حقوق بازنشستگان حتما باید به امسال برسد، اگر نباشد 
که از هفته های آینده ۳ وزیر اســتیضاح می شــوند، مگر 
اینکــه دولت بخواهد قربانی بگیرد. همان طور که مجلس 
دوازدهــم در ابتدای دولت ثابت کرد با آن همراه اســت، 
دولت هم باید ثابت کند با مجلس که غیر از مردم نیست 

همراه است.
علــی بابایــی کارنامــی در گفت وگو بــا ایلنــا، درباره 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان و اینکه رئیس جمهور 
هم در نشست خبری خود به مشکل منابع در این خصوص 
اشاره ای داشــت، گفت: منابع در قانون وجود دارد، یعنی 
برای بازنشستگان لشکری، کشوری و فولاد از محل ارزش 
افزوده که یک درصد اســت ۵۰ همت منابع گذاشته شده 

است و الان هم در بودجه هست.
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: اســتدلال دولت این اســت که از همین محل )یک 
درصــد ارزش افــزوده( ۸۲ همت منابع بــرای دولت به 
وجود آمد که ۳۰ همت را به جاهای دیگر بردند که نباید 
می بردند. الان دولت می گوید برای این نزدیک به ۸۰ الی 
۹۰ همت پول می خواهم که ۳۰ همت کســری دارد و ما 
هم مخالفیم. دولت باید بــا آن ۵۰ همتی که دارد کار را 
انجام دهد بقیه را که کم دارد باید از ســرفصل های دیگر 
تامین کند. حتی اگر ردیف های دیگر را کسر کند مجلس 
موافق اســت؛ زیرا اولویت مجلس بر اســاس برنامه هفتم 
اجرای دقیق ۴۰ درصد قانون متناسب سازی بازنشستگان 

در کشور است و هیچ بهانه ای هم وجود ندارد.
بابایی کارنامــی در خصوص اجــرای ۱۰ درصدی قانون 
متناسب ســازی گفت: البته تقریبــا ۵۰ درصدش انجام 
شده اســت. از ابتدای ســال تقریبا متوسط یک میلیون 
تومان به هر بازنشســته پرداخت می شود یعنی الان بهانه 
وجود ندارد. امروز ما ۸ میلیون بازنشســته داریم که عملًا 
ماهی ۸ همت به آنها پرداخت می شــود. البته باید صدور 
حکم وجود داشته باشد که جلسات مختلفی را با رؤسای 
کمیســیون های آمــوزش و تحقیقات، برنامــه و بودجه، 
اجتماعی و سازمان برنامه داشتیم و مقرر شد با همه قید 
و بندها کار را انجام دهیم. گفتیم به نسبت آنچه که امروز 
دولت ادعا می کند بیــش از ۸۰ الی ۹۰ درصد منابع نیاز 
دارد، این را پرداخت کند و ادامه اش که ۲۰ الی ۳۰ درصد 

کسری منابع دارد، لایحه بیاورد.

مجلس

با  در موضــوع زنگزور 
موضوع  در  و  روســیه 
آرش  گازی  میــدان 
عضو  کشــورهای  بــا 
فارس  خلیج  همــکاری 

مذاکره شود

م

م

م

م

دکتــر پزشــکیان بــا 
مقامات عالیرتبه آمریکا 
 بر مبنای عزت، مصلحت 
مذاکــره  حکمــت  و 
مســتقیم  و  رودررو 

داشته باشد

م

م

م

م

هرچــه  امیدواریــم 
حصر  رفــع  ســریعتر 
موســوی   مهنــدس 
انجام  خانم رهنــورد  و 

شود

م

م

م

م

گذاشــتن  کنار  مبنای 
همان  بایــد  نیروهــا 
مالی  و  اخلاقی   فســاد 
به صورت مستند باشد
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